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Téměř máme za sebou rok 2014.  Pro někoho byl úspěšný, pro jiného 
méně. My jsme se na úřadě naučili pár nových věcí a posbírali zajímavé 
zkušenosti, které bychom chtěli úročit ve své další práci. Ty z nejdů-
ležitějších jsou podané žádosti o dotace, které byly vždy vyřízeny kladně. 
Víme, že to není samozřejmost a ne vždy tomu tak bude. Ale jak jsem již 
několikrát napsala: Štěstí přeje připraveným a my se snažíme připravovat. 
Na konci roku si můžeme odškrtnout pár úkolů, které jsme si dali v našem 
schváleném Programu obnovy vesnice. Přes Vánoční svátky popřemýšlíme 
nad prioritami pro následující rok, ve kterém se znovu s chutí pustíme  
do díla. 

V tomto roce mám za sebou i několik krásných setkání. Osobně jsem si 
užila všechny oslavy jubileí našich spoluobčanů. Přivítala jsem v obci nové 
občánky a dokonce vedla svatební obřad. Bohužel jsem se šla i s našimi 
občany rozloučit při jejich poslední cestě.  

 Do konce roku nám ještě zbývá pár možností, kde se můžeme společně 
vidět. Velmi se těším na třetí Adventní neděli do naší kaple. Proběhnou zde 
Roráty za doprovodu scholy z Nového Hrádku. Nebo na Štědrý večer  
do Sudínské kapličky, kde si tradičně od 22 h. zazpíváme vánoční koledy. 

Přeji Vám krásné vánoční svátky. Aby Ježíšek trefil do těch správných 
dveří a přinesl s sebou jen radost. Krásné zážitky během zimních prázdnin. 
A do nového roku, aby nám práce šla od ruky, nemoci se nám vyhýbaly  
a abychom měli mnoho příležitostí ke společným setkáním. 

Všechno jmenované a mnohem více Vám přeje 
Gábina Prýmusová 

 
 

Informace ze zastupitelstva 
 

Složení obecního zastupitelstva po komunálních volbách v roce 2014 
Gabriela Prýmusová, starostka 
Dušan Matohlína, místostarosta 
Martina Böthigová 
Luboš Hejzlar 
Milan Petr 
Martin Hadvich 
Miroslav Třešňák 
Luboš Matuška 
Josef Hejzlar 
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Úřední hodiny 
Pondělí 14-18 hod 
Středa 15-18 hod 

 
Svoz odpadu v roce 2015 
První svoz odpadu v roce 2015 se mimořádně posune z pátku  
na sobotu 3.1.2015. Další svozové termíny zůstávají zachovány jako  
v roce 2014 a to každý lichý pátek v měsíci. 

 
 

Obecní zaměstnanci z úřadu práce 
30.11.2014 skončili práci Hana Lehká a Martin Vlk. Děkujeme jim  
za odvedenou práci a přejeme mnoho štěstí při hledání další práce.  
Josef Dlouhý má smlouvu prodlouženou do konce května 2015. 

 
Zásněžky 
Začátkem prosince jsme instalovali zásněžky u novostaveb. Děkujeme 
všem, kteří přišli pomoci se stavěním. Prozatím nás více trápí vítr než sníh. 
Snad se podaří vychytat mouchy a splní svůj účel. 
O zimní údržbu místních komunikací v obci se postará Zemědělské 
družstvo Zlatý potok. 

 
Kácení lípy 
V rámci projektu Pasportizace stromů pořádaným DSO Orlické hory, jsme 
nechali prohlédnout 9 stromů. Vzešlo z toho 9 úkolů na odborné ošetření.  
8 stromů je nutné odborně ořezat nebo svázat. Postupně budeme na 
stromech zadávat odborné práce. Vše něco stojí, proto to nepůjde na 
jednou. Bohužel, po důkladné dendrologické kontrole lípy na obecním 



 
 
 

3

pozemku u garáží v horní části obce, bylo nařízeno její pokácení. Kořenové 
náběhy byly napadeny houbou a hrozilo její vyvrácení.  

Po velmi dobrých zkušenostech s kácením smrku ve stejných místech, 
jsme opět oslovili Pepu Šritra z Kounova. Lípa měřila 25m a díky velmi 
blízké zástavbě bylo nutné kácet z plošiny. Tu jsme objednali z Bílého 
Újezdu a obsluhoval ji Richard Štěpán taktéž z Kounova. Díky velkému 
pracovnímu vytížení obou pánů, jsme začali kácet 23.11.2014, v neděli,  
v pravé poledne, za což se Vám všem velmi omlouvám.  

Vše šlo jako po drátkách a krátce před čtvrtou odpolední padlo torzo 
kmenu k zemi. A opět na milimetr přesně tam, kam měl dopadnout. Úleva 
to byla obrovská a padl i malý přípitek všech zúčastněných. Myslím,  
že bylo na co se napít. Již při ořezu větví z plošiny začal kmen u země 
praskat a stav jeho pařezu můžete vidět na místě. Lípa byla pokácena právě 
včas. Každý silný vítr ohrožoval její stabilitu a tím i okolní stavby. 

Větve a špalíky byly odklizeny k Rotundě, ostatní dřevo bude prodáno 
Honzovi Ježkovi do Sudína. Určitě se jednou pod jeho rukama změní  
v něco krásného. Díry po kmenu budou zasypány a pozemek vrácen  
do původního stavu.  

Velmi děkuji za pomoc při odklízení větví Martinu Fabiánovi, Dušanu 
Matohlínovi a Luboši Matuškovi, který nám také připravil výborný čaj  
a kávu pro zahřátí. Runštukovým za připojení elektriky pro plošinu a ještě 
jednou velké díky Pepovi a Ríšovi za obrovskou profesionalitu.  

V příštím roce zvažujeme, že necháme prohlédnout ještě sousední 
jírovec, na který jsme v pasportizaci zapomněli. 
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Nová úpravna zeleniny v MŠ 
Již ke konci minulého roku zakoupila paní ředitelka do školky škrabku 

zeleniny. Aby mohla být řádně instalována, proběhla koncem léta 
rekonstrukce jedné sklepní místnosti ve školce. Obnovil se odpad, přivedla 
elektrika a zdárně se povedlo položit dlažbu a obklady. Byl to nadlidský 
úkol vyrovnat, mírně řečeno, velmi křivé zdi. Výsledek je pěkný a celá 
akce přinesla usnadnění práce. 

V prvním prosincovém týdnu byla také do kuchyně instalována nová 
profesionální myčka na nádobí a sporák. 

 
 
 

Informace z mateřské školy 
 
Letošní školní rok jsme zahájili 1. 9. 2014 s 30 přihlášenými dětmi. 

Kapacita naší MŠ je 37 dětí  v současnosti není škola plně obsazena. Stále 
přijímáme děti k předškolnímu vzdělávání od dvou let. 

Vzhledem k nenaplněnosti školy byly sníženy úvazky všech pracovníků 
školy. Máme stále v provozu obě třídy, dolní funguje pouze dopoledne.  
V horní třídě „Sluníček“ je zapsáno 19 nejstarších dětí, z toho je  
9 předškoláků, jedno dítě s odkladem povinné školní docházky, jedno  
z dětského domova ze Sedloňova a s jedním dalším se pracuje jako  
s předškolákem. 

Dolní třídu navštěvuje 11 nejmladších dětí, některým nebyly v září ani  
2 roky a dochází v rámci stanovených zákonů. Tato třída funguje pro malé 
děti již druhým rokem, náplň činností je uzpůsobena věku a pedagogičtí 
pracovníci mají potřebné zkušenosti, potřebné k zvládnutí náročné práce. 
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Mimo jiné se zúčastnili semináře, týkajícího se zapojení dětí do před-
školního vzdělávání před třetím rokem jejich věku. 

Hned v prvním týdnu proběhla schůzka rodičů a přátel školy, ale asi 
díky hezkému počasí a náročnosti začátku školního roku se dostavilo velice 
málo rodičů. Proto jsme si zvolili nový výbor SRPDŠ později. Mrzelo nás, 
že jsme nemohli mluvit a diskutovat o nových plánech naší MŠ. 

Následující dny proběhly v duchu přechodu léta v podzimní čas.  
S příchodem podzimu jsme uskutečnili „Podzimní den“. Děti přišly 
oblečeny v podzimních barvách a některé i ověšeny podzimními produkty. 
Den jsme si společně krásně užili, děti byly nadšené a vyrobily si  
ve skupinkách nádherné podzimní stromy. Dále jsme sklidili ovoce  
a zeleninu z naší školní zahrady. 

Od listopadu došlo k velkým personálním změnám ve školce. Obě 
stávající učitelky skončily díky sníženým úvazkům a okamžitě je nahradily 
dvě nové paní učitelky. Jedna bydlí v Bačetíně, paní Petrová, nastoupila  
do třídy k malým dětem a druhá do horní třídy, slečna Bryksí, k nám 
dojíždí z Náchoda a je třídní učitelkou této třídy. Obě mají plno elánu  
a obrovské nasazení pro práci s dětmi, děti si je od prvního dne zamilovaly 
a tak to má být. 

Proto jsme 12. listopadu 2014 zorganizovali „Svatomartinský den„  
a odpoledne „Svatomartinské posezení“ s rodiči. Paní učitelky v duchu 
tradic dopoledne upekly se všemi dětmi tradiční Svatomartinské rohlíky  
a společně s paní kuchařkou Bednářovou připravily pro rodiče ochutnávku 
zdravých pomazánek, které jedí ke svačinám, na jednohubky. Někteří  
z tatínků podoktli, že už chybí jenom husa a Svatomartinské víno. 
Myšlenka je to dobrá, ale v MŠ nereálná. Jako ředitelka školy jsem 
společně s ostatními zaměstnankyněmi seznámila rodiče s novými plány  
a vizí MŠ do budoucna. Závěrem nám všichni rodiče vyplnili anonymní 
dotazník, abychom věděli, co se jim z našich plánů líbí a co jim případně  
v činnosti školky chybí. 
 
Teď bych Vás ráda s naší novou vizí seznámila. 

Podstatnou věcí je zapojení naší MŠ do celonárodní sítě mateřských 
škol „Mrkvička“, zabývající se ekologickou výchovou. Z toho vychází 
naše další hlavní plány. 

1) MŠ se zapojila do projektu střediska ekologické výchovy Sever, 
název projektu „Ferda mravenec, práce všeho druhu“. Semináře 
jsou zaměřeny na šetření přírody a využívání odpadových 
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materiálů pro práci s dětmi v MŠ. Učíme se přírodně barvit, tkát, 
pracovat s kovy, třídit odpad, vytvářet zajímavé výrobky 
z druhotných surovin atd. 

2) Zapojení do projektu „Technické mateřské školy“. Obsahem 
vzdělávacího cyklu je zaměření na následující oblasti: 

 Strojní oblast 
 Stavební oblast 
 Biotechnologie 
 Chemie a fyzika v činnosti MŠ 
 Hudební oblast 

O výsledcích a přínosech obou projektů Vás budeme příště informovat, 
zúčastnili jsme se pouze úvodních seminářů. Chci jenom podotknout,  
že oba projekty jsou financovány z fondů Evropské unie. 

 
3) Školková zahrada 

Již na jaře jsme začali budovat školní zahradu tak, že jsme na dvou 
záhonech pěstovali zeleninu a květiny, zasadili keře. Děti byly 
nadšené, ochotně se o zeleninu staraly a také ji sklízely. S rodiči 
jsme se dohodli, že v tomto duchu budeme pokračovat zase na jaře 
s jejich pomocí. Chtěli bychom využít dešťovou vodu, založit 
kompost a vytvořit kruhové sezení pro děti i rodiče. Školní zahrada 
by se pak měla stát místem pro společný odpočinek a různé akce. 
Rodiče jsou naší myšlenkou nadšení, tak to musí vyjít. 
 

4) Zvířátka v MŠ 
S rodiči jsme se dohodli, že za školkou s pomocí OÚ vyrobíme 
králíkárnu a budeme v ní chovat morčata, případně jiná domácí 
zvířata. 
 

5) Zdravá MŠ 
Postupně se chceme zapojit do tohoto projektu. Začali jsme 
zdravou stravou a dětem to chutná. Chtěla bych pochválit naše 
pracovnice přes stravování, paní Bednářovou a Rubešovou. 

 
Z ankety dále vyplynulo, že rodiče chtějí ve školce zajistit pravidelnou 

návštěvu klinické logopedky. Podařilo se mi získat kvalifikovanou 
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logopedku, která bude tuto činnost zajišťovat pravidelně od ledna jednou 
týdně v rámci provozní doby MŠ. 

S pomocí rodičů a zapůjčení minibusu ze školy v Dobřanech budeme  
od ledna opět jezdit s dětmi plavat do Nového Města nad Metují. Mám 
z toho velkou radost, protože předchozí dva roky v mé přítomnosti byly 
perfektní, naši plaváčci samozřejmě také. 

Rodiče by ještě chtěli zajistit sportovní kroužek pro své děti. Počítám 
s tím, na jaře budeme realizovat. 

Máme ohromnou radost ze dne otevřených dveří v naší MŠ v neděli  
30. 11. 2014 v době před tradičním rozsvícením vánočního stromu před 
obecním úřadem v Bačetíně. Účast byla veliká, všichni přítomní si odnesli 
domů výrobky našich dětí za dobrovolnou cenu. Výtěžek samozřejmě 
použijeme na nákup potřebných věcí pro děti. Zůstalo nám ještě hodně 
výrobků od perníků, cukroví až po vánoční přání, takže je stále možnost  
si přijít výrobky dětí prohlédnout. 

Závěrem bych chtěla velmi poděkovat vedení obce Bačetín za velkou 
podporu a pomoc naší školce. Nové plány a zaměření MŠ jsou naší 
společnou vizí i s rodiči dětí a to je to nejlepší, tak by to mělo fungovat. 
Doufám, že naše společné nadšení pro dobou věc osloví i další rodiče a MŠ 
bude opět plně obsazena. 

Závěrem Vám chci v tomto uspěchaném předvánočním čase hlavně 
popřát hezké Vánoce, odpočiňte si a společně doufejme, že ten příští 
kalendářní rok bude pro nás všechny zdárný a veselý. 
 

Za MŠ Vás zdraví G. Holendová, ředitelka 
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130. výročí otevření školy v Bačetíně 
 

Letos je tomu právě 130 roků, kdy byla v roce 1884 dokončena 
výstavba a otevření školy v Bačetíně. Je to výročí, které je velmi vhodné si 
připomenout. Školu od jejího počátku navštěvovalo mnoho generací 
občanů Bačetína a Sudína. První školní léta v ní prožila i většina 
současných rodáků obce, těch, kterým je dnes 45 roků a více. Ti mladší 
spoluobčané ji navštěvovali jako předškoláci v mateřské škole. 

Budova školy je do současné doby i jediná významná dominanta naší 
obce. Kromě drobných vnějších změn si ponechala svůj původní historický 
ráz stavby z roku 1884.      

Škola sloužila od počátku jako základní stupeň vzdělanosti našim 
spoluobčanům, bez ohledu na její dobový název, kdy to byla škola obecná, 
nebo také základní devítiletá 1. až 5. ročník nebo i pod jiným názvem.  
Od roku 1975-76 do současné doby je navštěvována našimi nejmladšími 
spoluobčánky předškolního věku, kdy je využívána jako mateřská škola. 

    Od vzniku školy až do roku 1975 byla také vedena školní kronika,  
ve které jsou za tato dlouhá léta zaznamenány události nejen školní,  
ale také ze života obce a vystihují i dobu, jak se u nás tehdy žilo. 
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Některé události ze školní kroniky byly již popsány v dříve vydaném 
Bačetínském zpravodaji. Za dobu 130-ti let se však toho událo hodně.  
Je proto dobré si i nadále mnohé připomenout v jakémsi pokračování 
výpisů dějů, tak jak byly zaznamenány tehdejšími pisateli. 

 
Rok 1884, doba c.k. Rakousko-Uherska  
/výstavba  a  otevření školy v Bačetíně/ 

 

Bylo to 25. dne měsíce února, roku tisícího osmistého  osmdesátého 
čtvrtého, kdy stal se  první rozhodný krok  ku stavbě  nové  dvoutřídní  
školní budovy zdejší. Přijela totiž jmenovaného dne do obce naší slavná 
komise, by shlédla  místo  jež obec pro budovu školní vykázala. Rozpočet  
a nákres pro školní budovu zhotovil autorizovaný stavitel pan J. Štěpán  
z Nového Města nad Metují. Po schválení rozpočtu v částce 9.991 zlatých  
a nákresu  činěny rychlé přípravy  ku stavbě. Dne 26. dne měsíce května 
roku 1884 konána v osadě zdejší malá slavnost, položen totiž toho dne 
základní kámen ku stavbě školní budovy, /v jihozápadním rohu/.Školní 
mládež slavnosti této přítomna, vykonala modlitbu za  všechny dělníky, 
kteří o stavbě pracovati budou, by je Svrchovaný ode všeho úrazu milostivě 
ochrániti ráčil. 

  Poněvadž počasí velmi příznivo bylo, vystavěna školní budova  
v krátkém čase. Již počátkem měsíce listopadu roku výše psaného stála se  
v Bačetíně budova školní v úplném pořádku, nemalou ozdobou jsouc obce 
místní. Jak ani jinak býti nemohlo, přijata důkladná budova školní slavnou 
komisí 13. dne měsíce listopadu roku 1884 s pochvalou a s projevem úplné 
spokojenosti školní obce. Ihned po přijetí a schválení stavby požádali 
zástupcové školní obce důstojnou farní správu v Bystrém o vysvěcení 
školní budovy, kterážto slavnost ustanovena na neděli 16. dne měsíce 
listopadu. V týdnu potom, kdy budova školní vysvěcena a účelu svému 
odevzdána, započalo v ní se vyučovati. Do konce roku 1884 vyučováno 
žactvo toliko v jedné třídě, teprve 1. lednem roku 1885 rozděleno žactvo  
do dvou tříd způsobem tímto: 

Do prvé třídy dáno 56 žáků a žákyň. Do druhé třídy dáno 55 žáků  
a žákyň. Úhrnem tedy 111 žáků školy. Řídícím učitelem v této nové 
dvoutřídní škole jmenován dosavadní p. správce školy bačetínské pan 
František Netušil. Za učitele 1. třídy ustanoven zatímní výpomocný mladší 
učitel pan Václav Kuchař, rodák zdejší. 
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Školní rok 1898-1899, doba c.k. Rakousko-Uherska 
/co se událo, jak se tehdy žilo, také počasí v tomto roce/ 
 

Školní rok 1898-99 započal dne 16. září 1898 slavnými službami 
Božími. Roku toho zapsáno bylo žáků do první třídy 36, do druhé třídy  
52 žáků, dohromady 88 žáků, z toho 42 chlapců a 46 děvčat. Dle národnosti 
86 Čechů a 2 Němci. Dle náboženství 82 katolíků a 6 evangelíků. 

Dne 17. září odpoledne pohřbeno bylo její Veličenstvo císařovna  
a královna Alžběta ve Vídni za účasti zástupců všech Evropských zástupců. 
Dne 20. září zúčastnili se žáci slavné zádušní mše svaté v chrámu Páně 
Bysterském se svými učiteli a za zvěčnělou císařovnu a královnu Alžbětu. 
Dne 2. prosince 1888 zúčastnil se sbor učitelský se svými žáky slavných 
služeb Božích, které byly konány na oslavu zlatého jubilea panování Jeho 
Veličenstva císaře a krále Františka Josefa I. Po navrácení se z chrámu 
Páně, konala se slavnost školní, při které řídící učitel František Šmika  
vylíčil působení panování a dobrosrdečnost Jeho Veličenstva, načež 
slavnost ukončena byla Hymnou císařskou. 

Měsíc listopad roku 1898 byl velmi mírný, sníh se sice ukázal, ale opět 
zmizel. Celý listopad i začátek prosince byl bez mrazu, takže lidé mohli 
stále v poli pracovati. Dvacátý první leden byl tak krásný a teplý, že včely 
létaly jako uprostřed léta, dítky chodily bosy a hrály špačka i míč. Vůbec 
leden byl mírný a vlažný. Měsíc únor byl bez sněhu a skorem bez mrazu  
a tak mírný, že již dne 12. února 1899 přilétli sem špačci. Za to měsíc 
březen byl mrazivý. Duben byl celý deštivý a celý mrazivý. Květen byl 
mokrý a studený a skorem až do konce měsíce se selo. Červen byl až  
do polovice studený s přímrazky. Červenec taktéž vlhký s velikými přívaly 
deštivými. Vůbec léto studené a vlhké. Žeň prostřední.    
 
Školní rok 1900-1901, doba c.k. Rakousko–Uherska 
/škola, sčítání lidu, počasí/ 
 

Školní rok započal dne 16. září službami Božími. V tomto roce bylo 
zapsáno do I. třídy 33 žáků a do II. třídy 45 žáků, dohromady 78 žáků  
a žákyň. 

Dne 23. prosince zvoleno nové obecní zastupitelstvo a nová školní rada. 
Do obecního zastupitelstva byli zvoleni pánové Josef Knoulich starší, Jan 
Marek rolník, Josef Ježek, Jan Ježek, Josef Bělohrádek, Ferdinand Ježek, 
Josef Šinták, Josef Dyntar a Františk Šmika řídící učitel.   
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Dne 31. prosince roku 1900 bylo provedeno sčítání lidu. V naší obci 
Bačetín bylo napočteno 453, o 55 osob méně než před 10 ti lety. V obci 
Sudín 116 obyvatel.   

Celkový průběh roku byl následující. Měsíc září byl velmi teplý  
a suchý, měsíc říjen bouřlivý a suchý, takže se skorem síti nemohlo. 
Listopad mírný, prosinec taktéž mírný, zřídka přímrazek, ale ku konci silné 
mrazy. První polovina ledna silně mrazivá, druhá mírnější. V únoru tuhé 
mrazy. Březen mrazivý, duben celkem chladný. Květen suchý, takže 
skorem ani nepršelo. Žeň pro velké sucho přece však byla dobrá, ano velmi 
dobrá. 

 
Školní rok 1924-1925: doba první Československé republiky  
/škola, kulturní život v Bačetíně/ 
 

Školní rok 1924-1925 započal dne 1. září 1924 s 56 žáky. Do první třídy 
zapsáno 17 dětí, do druhé třídy zapsáno 39 dětí. Dle náboženství bylo 
zapsáno 5 vyznání českobratrského, ostatní římskokatolického. Dle 
národnosti zapsán jeden Němec, August Zeipelt z Posadova okres 
novoměstský. 

Ve třídě vyučuje Antonín Andrš, zastupující správce školy a ve druhé 
třídě Josef Pancíř, zastupující učitel, rodem z Dobrušky, ženským ručním 
pracem sl. Františka Bienerová z Rosic u Pardubic. Dne 26. října 1926 
rozloučil se dosavadní správce školy, pan řídící učitel František Šmika  
s občanstvem na večírku, pořádaném ochotnickým spolkem a místní školní 
radou. 34 let spravoval zdejší školní radu, zjev řídký, spravoval ji 
svědomitě k úplné spokojenosti občanstva. Odchoval celou řadu dětí, takže 
učil i děti svých žáků. Byl činný v různých spolcích. Byl oblíben jako učitel 
i jako společník pro svou nenáročnou nevtíravou povahu. Skutkem ani 
slovem neurazil, neb nechtěl uraziti.    

Na oslavu 75. narozenin našeho pana presidenta T. G. Masaryka 
pořádána byla dne 7. března 1925 školní slavnost. 

Také Spolek dobrovolných hasičů pořádal oslavný večer v neděli  
8. března na sále u Šintáků se skvělým programem: 1. Přednáška, 2. Bývali 
Čechové /čtyřhlasý sbor/, Teče voda teče /sbor/, báseň T.G. Masarykovi  
od Ant. Jaroše, poté slavnostní představení "Za roboty" od J. Berana. Večer 
se vydařil velmi pěkně, takže přítomným se nechtělo ještě ani jít domů, 
ačkoliv bylo již hodně po půlnoci. 
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Ku konci školního roku 19.června uspořádán byl se zdejší školou  výlet 
do Českého ráje na dva dny. Celkový počet výletníků 21. Podniknuta tůra 
na Malou Skála a Hrubou Skálu. Za časných hodin ranních vlak unášel naší 
výpravu za zpěvu národních a sokolských písní, krajem českým  
a národnostně smíšeným, kde zvlášť mile rozléhal se český zpěv a poutal  
k sobě české zřízence. 

V prázdninách 5. července pořádáno bylo dětské divadlo, veselohra 
"Čtverák hastrman" od Antonína Šímy a Nejedlého. Výpravná tato hra se 
velice vydařila jak provedením, tak návštěvou, ač počasí bylo špatné. 
Největší oblibě se těšil vodník v mnoha přestrojeních, jehož sehrál Jindřich 
Hartman. Pěkně hrála Božena Dubánková starší v úloze vodní královny. 
Bětuška dcera mlynáře, jež hrála Anežka Jarkovská, Honzu zdařile sehrála 
Jarmila Rambousková, pěkný byl Kakabus /Josef Bílek/,mlynář- Antonín 
Kárník, mlynářka-Marie Ehlová, dráb-Rudolf Dubánek, Jiřík-Oldřich Flégl. 
Děj oživily víly a skřítkové. Čistý zisk 100,-Kč věnován na zaplacení 
obrazů ve škole. 

 
Školní rok 1950-1951, období ČSR v padesátých letech 20. století 
/jak se ve škole v Bačetíně žilo/ 
 

Školní rok začal dne 1. září 1950 ve slavnostně vyzdobené třídě i škole. 
Celkem je vyučováno 22 žáků. Na škole učí Libuše Dostálová, náboženství 
římsko-katolické farář Josef Mimra, z Bystrého, náboženství Jednoty 
bratrské kazatel z Bystrého /1 hodina za měsíc/. 

    Přes prázdniny byla asi ¼ střechy dána nová, ostatní část přeložena. 
Třídy byly přes prázdniny vyčištěny. Učitelka byla o prázdninách přidělena 
ke žňové komisi do Bystrého. Při překládání střech vykonávala celý týden 
přidavačské práce. Děti se o prázdninách věnovaly prohlídce bramborových 
kultur, nejsou-li ohroženy mandelinkou bramborovou. 

Dne 2. září začíná pravidelné vyučování. Nové učebnice jsou již  
pro všechny předměty. Děti jsou pojištěny proti úrazu a krádeži. 

Od 3. 10. do 7. 10. je týden Čs.armády. 6. 10. bylo vzpomenuto bojů  
na Dukle. Ten den ke vzpomínce se sešlo asi 20 dospělých a 15 dětí.  
28. říjen byl oslaven prací a v první hodině pásmem písní a tanců. Říjnové 
revoluce bylo vzpomenuto společně s dospělými občany dne 5. 11. v malé 
třídě školy. 

Dne 24. ledna jsou na zdejší škole pořádány "Hovory o škole". Týden 
před tímto dnem je "Týden otevřených dveří". Novým zákonným 
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předpisem byl dán škole zcela jiný charakter. Místo školy nepolitické, která 
se ubírala hlavně svými školskými a výchovnými otázkami, stává se dnešní 
škola účastníkem všech akcí, které probíhají ve společnosti. Zapojuje se  
do akce mírové, provádí heslo šetření potravinami a všemi i zařízeními 
vůbec, sběry léčivých plodů, bylin, odpadních hmot. Všímá si i plnění 
hospodářských plánů v obci, postupu polních prací, práce STS, sázení 
stromků. Tvoří si zájmové kroužky, jejichž hlavním úkolem je výchova 
mladého člověka pro novou společnost. Hlavním prostředkem výchovné  
a vzdělávací práce školy je vyučování. Náplň a zaměření vychází  
ze stanoviska nové socialistické společnosti. Druhým činitelem, který řídí 
školní práce je školní řád, vydaný 1. 1. 1951. Na škole je zavedeno 
oslovování soudruhu učiteli, soudružko učitelko. Výnosem MSVU  byly 
omezeny výlety žactva. Žáci mají nejprve poznat svůj okres, pak svůj kraj. 
První Máj byl oslaven průvodem na Opočně. Děti jely s rodiči. 9. květen 
byl oslaven žáky ve třídě. Bylo vzpomenuto všech, kteří padli při obraně 
ČSR před fašismem. 

V květnu byly vypracovány investorem plány pro rok 1952. Do nich 
bylo pojato strop v druhé třídě, nahození školy a přestavba záchodů. 

8. června 1951 začínají žáci opět hledat mandelinku bramborovou,  
tzv. Amerického brouka, která se na různých místech vyskytla ve větším 
množství i na silnicích, střechách a zdech domů. 
 
Školní rok 1974-1975, léta sedmdesátá v ČSSR 
/poslední rok základní školy v Bačetíně, přeměna na mateřskou školu/ 
 

Školní rok 1974-1975 začal v pondělí se 14 žáky. Ze zdejší obce dojíždí 
nyní 5 žáků do škol v okolí. Je to podle zaměstnání a potřeby rodičů. 

V průběhu roku byly vykonány dvě branná cvičení. Příslušník SNB 
promluvil se žáky o chování se o prázdninách /silnice, voda, munice/. 

Na výlet jela škola do Prahy a do Lidic. Význam 30. výročí osvobození 
ČSSR byl dětem připomenut a k výročním dnům nacvičily děti pásma 
básní a besídky. Učební látka byla v klidu probrána. 

V roce 1974 se spojila družstva Domašín, Bačetín, Kounov v JZD Zlatý 
potok. Již před zimními prázdninami se mluvilo o tom, že rodiče menších 
dětí touží po mateřské škole a navrhují, aby zdejší škola se odsunula do 
Kounova a byla zde otevřena mateřská škola hned od 1. 1. 1975. Třetí 
týden v lednu 1975 přijíždí do zdejší školy a školy v Kounově předseda 
školského odboru, inspektorka pro mateřskou školu a pracovnice ONV, 
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předseda MNV v Kounově a předseda JZD Zlatý potok. Obě školy byly 
prohlédnuty a pro mateřskou školu určena škola zdejší. JZD Zlatý potok se 
zavázalo školu opravit. Poněvadž nemá dostatek lidí v letním období, bude 
školu opravovat v zimních měsících roku 1975/1976. 

Žáci zdejší školy nastoupí do Kounova a do Dobrušky, zbytek 7 dětí 
bude dojíždět do Dobřan. Inventář školy bude předán škole v Kounově  
a škole v Dobřanech. 

 
Řídící učitelé /ředitelé/ školy v Bačetíně v době jejího trvání: 

 

František Netušil: 1884-1894 
František Šmika: 1891-1924 
Antonín Andrš /zastupující řídící učitel/: 1924-1926 
Alois Hanuš: 1926-1942 
Alois Pop: 1942-1945 
Libuše Dubánková – Dostálová: 1945 – 1975 

Napsal: Zdeněk Šlitr 
 
Foto z dob trvání základní školy v Bačetíně 
 

 
První ročník školy v Bačetíně 
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Škola okolo roku 1900                          Školní výlet do Prahy 1924 
 

 
 

Školní třída v roce 1957                        Poslední žáci školy 
 

Poslední žáci Základní devítileté školy 1. - 5. ročník v Bačetíně v roce 
1975 zleva stojící: Jiří Pařízek, Libuše Dubánková tříd.učitelka, Radek 
Matějů, Milan Smola, Jitka Skučková, Ivo Houser, Jana Rousková, Iva 
Menclová, Eva Štachová, sedící z leva: Josef Štach, Marie Kollová, Václav 
Pařízek, Jitka Rousková, Jana Moravcová, Eva Marková 

 
… a dále o škole 

V souvislosti s kulatým výročím naší základní školy nás napadlo oslovit 
místní žáky-pamětníky. Ptali jsme se, co se jim vybaví ze školních let. 
Téměř každého tato otázka zaskočila. Je to přece jen už dávno, co seděli  
v lavicích. Někteří si nevzpomněli vůbec na nic, ale byli i tací, kteří se  
s úsměvem rozhovořili. Pokusili jsme se to shrnout pod titulkem: 

 
Útržky vzpomínek 

Nejčastější vzpomínky se týkaly školních divadel (pohádky  
"O loupežnících", "O Popelce"). Řada bývalých žáků uchovává doma 
fotografie a hned si vybavují své role (dvorní dáma, trubač, král, loupežník, 
šašek, čertíci apod.) Další vzpomínky uvedeme heslovitě. 
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- ve škole se zdravilo čest práci, my jsme zdravili čest práci lajdáci 
- byl jsem po škole i v sobotu 
- zlobil jsem pana faráře a dostal jsem pravítkem za ucho 
- ucpali jsme panu faráři výfuk u auta jablkem 
- lili jsme dětem do bot vodu 
- plivnul jsem p. učitelce do obličeje (samozřejmě omylem, měl to dostat 

J.Duriač) 
- při tělocviku jsme pochodovali v rytmu udávaném boucháním hole  

do podlahy a nezbytným cvičebním náčiním byl "pešek" 
- v době odpoledního vyučování jsme chodili na vycházky do přírody  

a p. učitelka nás učila rozeznávat houby, květiny i trávy - umím to 
dodnes. Pravidelným výletem byla cesta přes Pařezovou na Chábory. 
Jednou nás zastihl vytrvalý déšť. Ukryli jsme se v místní hospodě.  
P. učitelka nám za všechny peníze, které měla, koupila limonádu  
a čekali jsme, až přestane pršet. Nakonec nás zachránilo kapesné 
jednoho ze spolužáků, za které jsme dojeli domů autobusem. 

- učili jsme se roubovat stromy a sázet květiny 
- když jsme zlobili, p. učitelka tloukla ukazovátkem do lavice a každý den 

jsme zpívali lidové písničky za doprovodu houslí 
- učili jsme se řízkovat muškáty - s touto vzpomínkou souvisí ještě jiná. 

Žák "hrdina" nově zasazeným muškátovým řízkům olámal a snědl téměř 
všechny listy. Potom sledoval p. učitelku, jak s lupou prohlíží květináče, 
jaký že to škůdce na ně chodí. Stejnému hrdinovi také velice chutnal 
inkoust z kalamáře. 

- před školou bylo zábradlí, na které se dal udělat výmyk 
- některé z nás vyprovázela p. učitelka před školu, abychom se neprali 
- vzpomínám si na velikou p. učitelku, která seděla za katedrou s brýlemi 

na špičce nosu a četla noviny 
- při odpoledních vycházkách do přírody jsme vařili kotlíkovou 

hrachovou polévku z kostek 
 
Asi bychom takových vzpomínek sebrali daleko víc. Jestli máte někdo 

nějakou, o kterou byste se chtěli podělit s ostatními, dejte nám vědět  
na obecní úřad. Rádi ji zveřejníme. V každém případě je velice dobré,  
že naše škola po tolika letech stále plní svůj účel. Za dva roky to bude  
40 let, co slouží mateřské škole. Věřme, že tomu bude i v budoucnu. 

Vlasta Zelená a Květa Kavková 
 



 
 
 

17

… a ještě škola 
I když se říká, že starší člověk si hlavně pamatuje to, co bylo v dávné 

minulosti, tak u mne to moc neplatí. Vzpomínky na Obecnou školu  
v Bačetíně mám jen útržkovité.  Spolu se svým bratrem Lubošem jsem 
nastoupil do první třídy v září v roce 1944. Jestli se nemýlím, tak v té době 
se učilo ve dvou třídách. Vzhledem k tomu, že jsem z dvojčat a v té době 
jsme byli s bráchou opravdu k nerozeznání, tak jsme do školy nosili 
oblečení, na němž byla označena naše jména. A když jsme přišli  
bez označení, tak nás učitel rozeznal podle jizvy, kterou jsem měl na hlavě. 
Tak kromě zasloužených pohlavků jsem musel často strpět i prohlídku 
hlavy.  

Vzpomínám hlavně na pana učitele Popa, který byl vynikající učitel  
a uměl si ve třídě udržet kázeň. Nekázeň řešil okamžitě a to hlavně 
zataháním za vlasy kolem uší. Vzhledem k tomu, že s vyrušováním při 
vyučování jsem měl vždycky hodně problémů, tak tuto jeho zklidňující 
metodu jsem si dost často užil. Také si vzpomínám, s jakou nechutí jsme 
obdělávali školní zahrádku, kde jsme se učili pěstovat zeleninu. 

Dalším kdo mně učil, byla paní učitelka Dubánková (Dostálová),  
na kterou také rád vzpomínám.  

Josef Hejzlar 

 
Paní učitelka Dubánková 
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… a stále škola 
Fotopohled školy na přední straně obálky je před r. 1955 
 
 

   
Školní výlet je z roku 1947 nebo 1948.  /  Rozhledna z Velké Deštné 
 

   
Budova se školáky je Šerlišský Mlýn  /  Bunkr - opevnění je někde po cestě z výletu 
 

Pamětníci ze začátku školy již na živu nejsou, ale z přímého doslechu 
byli první učitelé pánové Šmika a dále p. Cvrček, i ten byl pravý vlastenec. 
Byl vynikající houslista a vedl děti k lásce k hudbě. 

Vzpomínka na rušení školy je i dnes živá. Projednání na schůzi s námi 
občany bylo nakonec přijato pod zárukou, že velká škola v Dobrušce 
přinese pozitivní přínosy s možnostmi velkého vybavení a samozřejmě  
s výukou ve vícetřídní škole. (Bačetín měl pouze možnost v jedné třídě pro 
všechny ročníky). Rozhodující též byl slib, že bude jezdit školní autobus  
se sedadly vyhrazenými jmenovitě pro každého školáka a řidič bezpečně 
pozná a zkontroluje, že je vše v pořádku. 



 
 
 

19

Já jsem zažil řídícího učitele pana Hanuše, dále pana Popa a paní 
Zemanovou. Potom již pro mladší ročníky byla řídící učitelka paní Libuše 
Dostálová. 

Vzpomínka: Do školy mě nechal chodit pan řídící Hanuš již od mých 
pěti roků (viz foto, kde mě drží na klíně). Vzpomínám i na veselé rošťácké 
zážitky, kdy jsme panu děkanovi Mimrovi potřeli ukazovátko česnekem, 
aby mu v rámci léčivých účinků česneku voněly jeho ruce.  

Také jsem dost často chodil na příkaz pana řídícího budit po desáté 
hodině kamaráda Pepíka, aby již přišel do školy. Ale stávalo se, že jsem  
se i já při buzení zdržel, protože se potahování závaží u pendlovek  
a poslouchání cukrování hrdličky v kleci nedalo odolat. Je pozoruhodné,  
že i dnes škola dále slouží malým dětem a je ve vzorném pořádku. 

Zdeněk Holzbechr 
 
Ochotníci v Kounově 
 

Představení našich ochotníků na Rotundě při slavnostech mělo takový 
ohlas, že jsme museli, po bombardování našeho fan klubu, uspořádat  
co nejdřív další představení. Slovo dalo slovo, a začaly přípravy  
v pohostinství v Kounově. Přeměření jeviště, úprava a dodělání kulis, 
osvětlení (stačilo otočit halogeny, co tam mají nainstalované stolní tenisté) 
a hlavně si odzkoušet, co jsme zapomněli. 

Jeviště jsme měli poloviční a za ním mikrouličku, kterou jsme se 
protahovali. Za sebe mohu říct, že to byl další nový zážitek hrát na 
opravdovém jevišti. Sto židlí bylo narovnáno (nejmenovaný pesimista chtěl 
skončit u třiceti, viď Dalibore) a nadešel den D. S radostí konstatuji, že těch 
sto židlí ani nestačilo a sál byl plný. 
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V zákulisí houstla nervozita a pak to přišlo. Roztáhla se opona a jelo se 
jak na drátku, alespoň z mého pohledu. Divákům se představení asi líbilo 
soudě dle nefalšovaného potlesku, jen jsem si nevěřícně pořád říkal, která 
dobrá duše nám to obecenstvo shání. No tak nebo tak ji zato moc děkujeme 
a hlavně děkujeme těm divákům, kteří našli odvahu přijít se na nás podívat. 

Nesmím zapomenout poděkovat hostinským za poskytnutí prvotřídního 
servisu a za sál. Budu se těšit že se spolu sejdeme u dalšího představení 
našeho (věhlasného) divadelního souboru, který má sto let staré kořeny.  
A kdyby se k nám někdo chtěl přidat a zkusit si zahrát divadlo tak se klidně 
ozvěte, protože horší jak zubař to nebude. 

  Luboš Hronovský 
 

JSDH Bačetín 
 

V letošním roce byla jmenována nová výjezdová jednotka SDH Bačetín 
a já se stal jejím velitelem. Jednotka je řádně pojištěna vč. samotných 
členů. Hasiči prochází postupným proškolováním, na jehož konci, bude 
závěrečný test. O činnosti jednotky a samotného SDH budeme informovat 
v dalším čísle zpravodaje. 

Za nás, všechny bačetínské hasiče, bych Vám chtěl popřát mnoho štěstí 
a zdraví v příštím roce.                                                             

Václav Novotný 
 

PS: Dbejte následujících rad… 
Vánoční svátky patří z pohledu hasičů k těm klidnějším obdobím roku, 

přesto i v tomto svátečním období musí jednotky požární ochrany vyjíždět 
k požárům, dopravním nehodám nebo jiným mimořádným událostem,  
na kterých se mnohdy podílí lidská neopatrnost či neznalost. 

Nejčastější příčinou vzniku požárů o Vánocích je bohužel lidská 
nedbalost – kouření, používání otevřeného ohně, nesprávná obsluha apod. 

Typickými vánočními požáry jsou ty způsobené neopatrnou manipulací 
se svíčkami (hlavně na adventních věncích) nebo prskavkami, při nichž 
často hoří adventní věnce, ubrusy, koberce, záclony apod. 

Kvůli zvýšené intenzitě činnosti v kuchyních při přípravách svátečních 
pokrmů se pak každý rok množí případy vznícení potravin při vaření.  
V období vánoc hoří nejčastěji odpady v popelnicích či kontejnerech, saze 
nebo zazděné trámy v komínech. 
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Aby nic nenarušilo vaši pohodu vánočních svátků a oslavy konce roku  
a nedošlo ke zbytečným újmám na zdraví či škodám na majetku, přijměte 
několik rad a varování. 

Naše domovy jsou dnes doslova přeplněny vysoce hořlavými materiály, 
jako jsou koberce, čalounění, záclony. Požáry v bytech se pak rychle šíří  
a mohou způsobit značné materiální škody, nehledě na ohrožení životů  
a zdraví. Proto i o Vánocích musíme maximálně opatrně zacházet se všemi 
zdroji otevřeného ohně. 

 

POZOR NA SVÍČKY A PRSKAVKY 
Pamatujte, že hořící svíčka nebo prskavka je otevřený oheň a jako  

s takovým by se s ní mělo zacházet. Ještě ve vzdálenosti 8 – 10 centimetrů 
od plamene svíčky teplota přesahuje 200°C, což stačí k zapálení papíru, 
plastů, textilií a dalších předmětů, které doma neopatrně necháte v blízkosti 
hořící svíčky. 

Zapálenou svíčku nelze proto položit kamkoli a na cokoli. Svíčka by 
měla být umístěna na stabilní nehořlavé podložce bránící přímému kontaktu 
hořící svíčky s podkladem (např. chvojím adventního věnce, ubrusem 
apod.). 

Svíčky umísťujte v dostatečné vzdálenosti od hořlavých materiálů, 
rozhodně je nedávejte k oknům do průvanu, blízko záclon, v těsné blízkosti 
sedaček či jiných textilií, nenechávejte je ani na poličce nebo skříni, neboť 
oheň se rychle přenese na nábytek a zařízení bytu. 

Zapálené svíčky, ať již umístěné na vánočním stromku, adventních 
věncích nebo jinde, nesmíte nechat během jejich hoření bez dozoru. 
Zhasněte je vždy, když opouštíte domov nebo jdete spát. 

Jsou zaznamenány i případy, kdy si majitel bytu odskočil zakouřit na 
balkón a hořící svíčka mezitím způsobila požár. Pod stálou kontrolou by 
měla být i zapálená vonná aromalampa, u které hrozí vyhřeznutí hořlavin 
přímo na podložku. 

Dávejte pozor na děti, aby si bez dozoru nehrály se svíčkou nebo 
prskavkou. Pamatujte, že adventní věnce se svíčkami, které nejsou opatřeny 
nehořlavou podložkou bránící kontaktu s věncem, jsou určeny jen  
k dekoraci a v žádném případě bychom je neměli zapalovat. Riziko, že nám 
pak věnec vzplane, je velké. 

Na trhu se již v minulosti objevily adventní věnce, které byly z hlediska 
vzniku požáru velice nebezpečné. Byly totiž vyrobeny ze suchých 
dřevěných pilin, na nichž byly bez jakýchkoliv podkladových misek 
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přilepené svíčky. Tyto typy věnců jsou určeny jen pro dekoraci, ne pro 
zapálení. 

Pamatujte, že každý prodávaný výrobek musí být opatřen návodem 
použití, kde se lze dozvědět jak s předmětem bezpečně zacházet a jak ho 
správně používat. Také svíčky, které použijeme na rozsvícení vánočního 
stromku, musí být opatřeny nehořlavou podložkou, která zachycuje žhavý 
vosk a brání přímému styku svíce s jehličím. Svíčky by měly být na 
stromku umístěny stabilně, aby se nepřekotily a aby se svými plamínky 
příliš neblížily jehličí. Vánoční stromek, na kterém hoří klasické svíčky 
nebo petardy, by měl být neustále pod dozorem. Samozřejmostí je uchycení 
stromku do stabilního držáku, aby nedošlo k jeho převrácení. Požáry 
vánočních stromků se však v posledních letech objevují spíše ojediněle, 
protože většina domácností již dnes využívá spíše elektrické žárovkové 
svíčky. I u nich bychom měli dodržovat základní bezpečnostní pravidla. 
Tedy kupovat výrobky nejlépe v běžné prodejní síti, opatřené českým 
návodem použití a s příslušnými certifikáty. Hasiči evidují případy, kdy 
kvůli elektrickému zkratu i elektrické svíčky dokázaly zapálit stromek. 
Zkušenosti ukazují, že k požárům vánočních stromků dochází paradoxně 
spíše v prvních dnech nového roku, kdy si například děti na stromku zapálí 
třeba prskavku nebo petardu a proschlé jehličí snadno chytne, popř. po 
jejím dohoření spadnou žhavé části na koberec či jiný kus nábytku a dojde 
k požáru. 

 

CO DĚLAT V PŘÍPADĚ POŽÁRU? 
Když přece jen dojde k požáru, snažte se v prvé řadě zachovat klid  

a nepodlehnout panice. Nejdříve chraňte život a zdraví, teprve potom 
majetek. 

Jestliže je to možné, snažte se požár uhasit nebo alespoň zabránit jeho 
dalšímu šíření. Využijte hasicí přístroje, hydrant na chodbě, kusy látek  
(z neumělých vláken) apod., dávejte si přitom pozor, aby vám oheň 
nezatarasil únikovou cestu. 

Pozor na elektrické přístroje či věci napojené do elektřiny. Pokud dojde 
např. k požáru vánočního stromku s elektrickými svíčkami, musí se nejprve 
vypnout proud a teprve pak lze hasit. A pamatujte, zařízení, které může být 
pod elektrickým proudem, nikdy nehasíme vodou ani pěnovým hasicím 
přístrojem. 
 Pamatujte, že lidské zdraví je vždy cennější než majetek a rozhodně se 

nepokoušejte požár zlikvidovat za každou cenu sami. 
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 Požár co nejdříve oznamte hasičům prostřednictvím tísňové linky 150 či 
112. Při ohlášení vždy nejdříve uveďte, co se stalo, kde k tomu došlo, 
zmiňte také důležité okolnosti, které mohou napomoci či naopak 
zkomplikovat zásah záchranářů. Poté uveďte své jméno a přímý kontakt 
na sebe. Důsledně se řiďte se pokyny operátora tísňové linky. 

 Pokud se v hořícím objektu nachází více osob, varujte je a snažte se jim 
pomoci (zejména dětem, starým a nemohoucím osobám). 

 Při pohybu v zakouřeném prostoru si dávejte pozor, abyste se 
nenadýchali toxických zplodin hoření, držte se při zemi a dýchací cesty 
si chraňte navlhčenou rouškou z textilie (stačí kapesník). 

 Hořící objekt co nejrychleji opusťte a přesuňte se do bezpečné 
vzdálenosti. Buďte připraveni poskytnout pomoc zasahujícím hasičům. 

Článek převzat ze serveru - www.pozary.cz 
 
Myslivecký spolek Smrčina Sudín-Bačetín 

 

Naše nové zvěřní políčko u Žaludové březiny jsme ani nestačili sklidit. 
Bylo oseto ovsem a zvěř si ho sama spásla. To značí, že je na dobrém místě 
a bude zvěří oblíbené. I nadále ho budeme využívat a snažit se tak o dobrý 
hospodářsko-myslivecký výsledek. 

Pokud napadne sníh, buďte prosím při svých procházkách ke zvěři 
ohleduplní. Snažte se, aby zvěř měla klid a nebyla vystavena zbytečné 
námaze způsobené pohybem v hlubokém sněhu. Předejde se tak zbytečným 
úhynům zvěře.  

V době, kdy jsou krátké dny, a po tmě jezdíte auty, sledujte dopředu obě 
krajnice silnice, tak abyste včas mohli zareagovat na vběhnutí zvěře  
do cesty.  

Dobré přečkání zimního období a vše nejlepší v roce 2015 Vám za celý 
myslivecký spolek přeje 

Roman Prýmus 
 
 

Klubování 
 

Tak jsme se po prázdninové pauze opět setkali. Každou středu se 
vídáme v klubovně, kde tvoříme, čteme, hrajeme si a taky pořádně řádíme. 
Za ty tři měsíce jsme stihli vyrobit např. látkové dýně, vesmírné rakety, 
malovali jsme keříky šípků a ani nám se nevyhnula „Gumičkománie“. 
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Upletli jsme si z gumiček krásné náramky, prstýnky a přívěsky. Koncem 
října jsme v Rotuntě dlabali a vyřezávali strašidelné dýně, které pak zdobily 
naše vchody domů. Ta největší ze všech trůnila před obecním úřadem. 

Jednoho větrného listopadového dne byla narychlo uspořádána 
Drakiáda. Sešli jsme se na poli u novostaveb a pouštěli draky k nebesům  
a právě vycházejícímu měsíci. Někteří, svého draka uhnízdili za komín 
domu, ale po záchranné akci byli osvobozeni a opět vypuštěni.  Zahřáli 
jsme se čajíkem, který nám děvčátka s radostí dolévala. 

V předvánoční čas jsme například vyráběli adventní věnce a zdobili 
perníčky.  

Na naše Klubování se nemusíte hlásit dopředu. Stačí si na obecním 
webu přečíst program s pomůckami, co budete potřebovat. A pak už jen 
přijďte! 

Alena Petrová 
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Stezka odvahy 
 

Druhý pátek v září patřil tentokrát všem čarodějům, čarodějkám, 
mozkomorům a jiným postavám, které účinkují v příbězích o Harry 
Potterovi. Nejvíce však patřil samotným čarodějnickým učňům, kteří mířili 
do školy Čar a kouzel v Bradavicích. Pro ty měl být přistaven, na místním 
vlakovém nádraží, Bradavický Expres, který odjížděl z nástupiště 9 ¾ 
přesně v 19:30hod. Kdo vlak nestihl, musel jít až do Bradavic pěšky.   
A podle pohybu na vyznačené trase typujeme, že ujel každému. 

Na startu všechny přivítala paní profesorka McGonagallová a Hagrid. 
Děti byly rozděleny Moudrým kloboukem do příslušných kolejí a svým 
podpisem stvrdily přítomnost. Pak už byly postupně pouštěny na cestu  
a varováni před vstupem do Zapovězeného lesa. Každý dostal svou 
kouzelnou svítivou hůlku a mohl si nechat pomalovat obličej od šikovné 
paní malířky. Pak už to bylo jen o kouzelnických dovednostech, 
nebojácného srdce a statečného doprovodu Mudlů (nečarodějů).  

V příbězích o Harrym se vyskytuje velké množství přízraků, duchů, 
zlých čarodějů a jiných odpudivých potvor. A na každého platí jiné kouzlo. 
Týden před samotnou stezkou, jsme se všichni účinkující ponořili do učení 
zaříkávání. Je to pěkná fuška a asi bychom jen stěží v Bradavické škole 
obstáli. Ale naši malí čarodějové, to zvládli na jedničku. Nejprve se naučili 
kouzlo na zahnání mozkomorů. Pak je čarodějnické profesorky učily 
vznášející kouzlo. Věřte nebo nevěřte, ale všem se podařilo zvednout koště 
ze země. Pak už je čekala cesta napínavější. Pomalu se blížily  
k Zapovězenému lesu… V lese černějším než tma se nejprve spustil nějaký 
těžký chlupatý přízrak, který vzápětí ulétl. Hned po výkřiku děsu 
následovalo dlouhé temné zahoukání sovy…. Pomalu šlo do tuhého… Pak 
se v lese z ničeho nic ozvaly vzdálené děsivé zvuky včetně odbíjení hodin  
a vystartovala na Vás vrba Mlátička. Když se dětem podařilo vymotat  
z jejích dlouhých větví, zaútočil další Mozkomor… To už ale byly na konci 
Zapovězeného lesa a před nimi se objevil sám pan ředitel Bradavické školy 
Albus Brumbál. Děti zkoušel z kouzla, které je učily paní profesorky. 
Pokud ho řekly správně, dostaly obrázek, který měly přinést do hodovní 
síně. Kdo si myslel, že nejhorší má již za sebou, mýlil se. V úvozu na ně 
čekal obrovitanánský pavouk!!! Pod sebou si do svého kokonu motal 
člověka, který sípavým hlasem prosil o pomoc. Pokud se někdo pokusil 
nebohému muži pomoci, byl zasažen smrtícím jedem, který pavouk 
vystřikoval…. Po tomto zážitku již všichni chtěli být v teple bradavického 
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sálu. Ještě je čekal kousek cesty před sebou, zdolání dalších mozkomorů  
a Vlkodlaka. Poslední profesorka už jen děti uklidňovala a ukazovala cestu 
do Bradavic. Tam je čekala stylově vyzdobená hodovní místnost,  
vč. opravdovských létajících svící. A hlavně sám Harry Potter  
s kamarádkou Hermionou a Ronem.  

Děti přivítali, podělili se s nimi o zážitky z cesty, kterou sami museli 
projít a pomohli jim nalepit obrázek na správné místo. A protože  
v Bradavicích je vše začarované a i schodiště mění svůj směr, čísla na 
podkladu obrazu se záhadným způsobem neshodovala s čísly na obrázcích 
dětí. To by však nebyl Ron, aby věci nepřišel na kloub a každý dílek 
nakonec našel své místo. Závěrečnou odměnou bylo získání Kamene 
Mudrců. Složený obraz představoval krásný obraz Bradavic. 

Všem čarodějům i Mudlům řádně cestou vyhládlo a rádi se občerstvili 
něčím dobrým. O specialitu večera se zasloužil Milan Petr, který naložil 
vepřové steaky a pan Hejzlar je ugriloval. Alča Petrová zajistila obsluhu za 
barem. Nejenom těmto, ale všem, kteří se podíleli na přípravě celé stezky, 
patří velikánské díky. Účastí dětí jsme se opět dostali k číslu 60 a to je 
krásné.  

Letos se projevilo pár nedostatků v naší organizaci a budeme se snažit je 
do příštího roku odstranit. Některé se však nestaly naší vinou, ale díky 
několika neposlušným návštěvníkům stezky. Ti, hned v úvodu strhali 
svítící kroužky, které značily cestu. Velká část lidí pak musela jít bez 
označení a nemohli si užít vymyšlené efekty. Velmi nás to mrzí, zvláště, 
když stálí návštěvníci této akce vědí, že se kroužky po příchodu masek  
k Rotundě vždy dětem rozdají.  

Přesto nás to neodradí od přípravy další zářijové stezky a s heslem  
„Je lepší strašit, než být strašen“ se pustíme do vymýšlení příštího tématu. 

Budeme se těšit na shledanou!!!                                                  Strašidla 
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Podzimní špacír 28.10.201 
 

     Krátká tisková zpráva z podzimního špacíru: 
Okolo 20-ti účastníků, se sešlo před autobusovou zastávkou v Bačetíně, 
odkud svými auty přejeli do Skuhrova nad Bělou. Zde se vydali pěšky 
poznávat krásy okolí. Navštívili kostel sv. Jakuba, lípu svobody, zříceninu 
Skuhrovského hradu a rozhlednu. Posilnili se a osvěžili v místní hospodě. 
Celkem našlapali okolo 8 km. 
Vše, včetně překrásného počasí, zajistil Miloš Stodůlka, který se s Vámi 
těší na Předsilvestrovský špacír. 

    Věra Makalová 
 

   
 
Posezení u kávy a koláče 
 

     Nikoliv poprvé tento rok dostali všichni bačetínští pozvání do Rotundy 
na posezení u kávy a koláče, tentokrát však nikoliv s uniformovaným 
doprovodem, ale na promítání a povídání o všem, co se letos sběhlo na 
půdě naší obce. 
O výborné mňamky se postaraly Jitka Hadvichová, Dáša Syrovátková, Dia 
Syrová a Jana Fabiánová. Kávu a čaj uvařili pohlední servíři v kravatě, 
které v civilu všichni znají jako Martina Fabiána, Pepu Dlouhého a Martina 
Vlka. 

Tímto děkujeme dodatečně všem, kdo si udělal čas a přišel do příjemně 
vyhřáté Rotundy posedět, poslechnout si a podívat se na fotografie, jež jsou 
k nahlédnutí na webu obce, ale ne každý má tu možnost si je prohlédnout. 
Zde se nám všem dostalo navíc vtipného komentáře paní starostky, která 
celou akci pořádala a provázela neotřelým humorem. Ke shlédnutí všech 
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událostí málem nestačilo dopoledne, začínalo se Masopustem a přes 
rybářské závody, jarní brigádu, špacír, Cykloglacensis a další jsme se 
dostali až k událostem nejnovějším. 

Snad mluvím za všechny, když vyslovím přání setkat se brzy znovu  
v hojném počtu při podobné příležitosti. 
Děkujeme                                                                               Jana Fabiánová 
 
Rozsvěcení obecního stromu 
 

     Měsíc s měsícem se sešel a my se opět po roce potkali u rozsvěcení 
obecního stromu. Začal Advent. Jedličku nám darovali manželé Novotní ze 
Sudína. Jak se již stalo tradicí, spodní část stromku si ozdobily samotné 
děti. Po zdobení následovalo slavnostní odpočítávání, vteřinka napětí  
a: „Jééééé, svítí“.  Stromek se rozzářil a navrch přidal malý světelný efekt. 
O kulturní program se tentokrát postaraly děti, které navštěvují Klubování. 
Sborově přednesly tři básničky. Pak už jsme se všichni těšili na překvapení 
večera. Míša Moravec zahrál na housličky koledy. Učí se hrát teprve rok  
a smekám před jeho odvahou vystoupit sólově před tolika lidmi. Vždyť ho 
poslouchalo okolo 100 lidí nejen z Bačetína. Po vystoupení byly dětem 
rozdány prskavky a lodičky ze skořápek ořechů. Pouštěly si je v plechové 
vaně, kde jim společnost dělali dva kapříci. 

Pro zahřátí děvčata rozlévala Veselý čaj, kterého se vypilo bezmála 25l. 
První sladké ochutnání Vánoc v podobě lineckých hvězdiček letos 
připravily u Urbášků. Do pečení se zapojily Jitka Hadvichová, Dáša 
Syrovátková, Iveta Pelinková, Jana Fabiánová, Gabča Purmová a Lenka 
Urbášková. 

V rámci Adventní neděle proběhl den otevřených dveří v mateřské škole 
a malý jarmárek v zasedací místnosti obecního úřadu.   
První adventní podvečer jsme si pěkně užili.                   Gábina Prýmusová 
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Knihovna 
 
     Na webu obce www.bacetin.cz v sekci Knihovna je odkaz  
na on-line katalog knih dostupných v naší knihovně.  
Věříme, že se tímto počet návštěvníků a čtenářů zvýší.  
 

Jen pro připomenutí: 
-  v místní knihovně se neplatí žádný roční poplatek 
-  pokud sháníte nějaký titul mimo nabídku knihovny, není problém  
 ho zvlášť přivést z výměnného fondu v Dobrušce nebo Rychnově n./Kn. 
-  možnost domluvy individuální návštěvy knihovny mimo otevírací dobu 
-  čtení pro dospělé probíhá každý čtvrtek od 17,30 hod 
 

Návštěvní hodiny knihovny: 
v letním čase (1.4.-31.10.) každý čtvrtek od 19 – 20 hodin.  
v zimním čase (1.11.-31.3.) každý čtvrtek od 16 – 17 hodin. 
 
Čtvrteční čtení pro dospělé 

Kniha je a vždy bude zdrojem poučení, zábavy a odpočinku. Když  
ale nemusíte ani číst, jen tak posloucháte, je to prima relaxace. Tak 
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probíhají čtvrteční setkání s knížkami v čítárně místní knihovny. Hodinka 
pohody vždycky uteče jako voda.  

V současné době čteme z děl pana Zdeňka Svěráka a paní Haliny 
Pawlowské, kteří jsou sami o sobě zárukou dobré zábavy přímo ze života. 
A když už se sejdeme, najde se i chvilka na povídání o novinkách 
uplynulého týdne. 

Brzy se stmívá a často se člověku nechce z tepla domova. Ale věřte,  
že si odpočinete jinak, než doma. Navíc tu potkáte sousedy, dozvíte se něco 
nového a prožijete jeden dlouhý podzimní večer se změnou. 

Přijďte mezi nás a vyzkoušejte si to! 
Vlasta Zelená 

 

   
 
Všeobecné informace 
 

     Zákon o důchodovém pojištění myslí na tzv. „sendvičovou gene-
raci“. Doba péče o blízké se do důchodu započítává 

Praha 24. 10. 2014 
Lidé ve věku mezi 45–65 lety jsou čím dál častěji doslova „obloženi“ 

dvěma závazky. Musí zvládnout péči o své stále ještě ne zcela samostatné 
děti a zároveň zaopatřit své stárnoucí rodiče nebo prarodiče. Toto časově 
náročné období jde velmi těžko skloubit s pracovním úvazkem. Proto 
příslušníci tzv. „sendvičové generace“ často stojí před otázkou, zda opustí 
zaměstnání, aby se mohli dlouhodobě věnovat svým blízkým. Může se péče 
o blízké započítat do důchodu? 
Rozhodování by těmto lidem mohl ulehčit zákon o důchodovém pojištění, 
který na takové situace myslí a řeší je. Zákon totiž vymezuje tzv. náhradní 
doby pojištění, které se započítávají do potřebné doby pojištění pro důchod. 
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Jde o některá období, ve kterých člověk nepracuje, není tedy výdělečně 
činný a neodvádí pojistné. Za náhradní doby pojištění se považují právě: 
• doba osobní péče o osobu mladší 10 let, závislou na pomoci druhé  
osoby v I. stupni závislosti (lehká závislost), 
• doba osobní péče o osobu jakéhokoliv věku, která je závislá na pomoci 
druhé osoby ve II., III. nebo IV. stupni závislosti (středně těžká, těžká  
a úplná závislost). Započítává se doba péče o osoby blízké a od 1. 7. 2001 
také o osoby žijící ve společné domácnosti, 
před 1. 1. 2007 byla důvodem pro zápočet péče jako náhradní doby 
pojištění péče o osobu v různém stupni bezmocnou, po tomto datu se  
• stupně bezmocnosti v právní úpravě transformovaly do I. (částečná 
bezmocnost) II. (převážná bezmocnost) nebo III. (úplná bezmocnost) 
stupně závislosti. 
O účasti na důchodovém pojištění rozhoduje OSSZ  

Doba poskytování výše zmíněné péče se prokazuje rozhodnutím okresní 
správy sociálního zabezpečení (v Praze Pražské, v Brně Městské - OSSZ)  
o době a rozsahu péče. Návrh na zahájení řízení o vydání takového 
rozhodnutí lze podat nejdříve po skončení péče nebo v době jejího trvání – 
pokud pečující osoba v této době podává žádost o přiznání důchodu, 
nejpozději však do dvou let od skončení péče. O účasti na důchodovém 
pojištění rozhoduje OSSZ na základě podaného návrhu. 
Doba péče se do důchodu započítává 

Doba péče se pro účely důchodového pojištění hodnotí jako doba 
pojištění, tedy obdobně jako např. doba zaměstnání nebo doba samostatné 
výdělečné činnosti. Uvedená doba péče se hodnotí plně jak pro účely 
nároku na důchod, tak pro účely jeho výše. 

Trvala-li náhradní doba péče o osobu závislou aspoň 15 let (ust. § 19a 
zákona č. 155/1995 Sb. o důchodovém pojištění), považuje se pro 
stanovení osobního vyměřovacího základu pro výpočet důchodu tato doba 
buď za dobu vyloučenou (a to i když se kryje s dobou pojištění, v níž měla 
osoba příjmy, event. náhrady zahrnované do vyměřovacího základu) nebo 
za dobu pojištění, v níž měla osoba příjmy v citovaném ustanovení 
uvedené. Pro účely osobního vyměřovacího základu se v tomto případě 
použije postupu, který je pro pečující osobu výhodnější. 

Doba péče o osoby závislé, které nejsou osobou blízkou a ani nežijí  
s pečující osobou v domácnosti, není považována za dobu důchodového 
pojištění ani za náhradní dobu pojištění. 

 



 
 
 

33

Osoba blízká a společná domácnost 
Blízkou osobou je v zásadě rodinný příslušník. Zákon o důchodovém 

pojištění vymezuje, že jde o manžela nebo manželku, příbuzného v řadě 
přímé, dítě vlastní, osvojené nebo dítě převzaté do trvalé péče nahrazující 
péči rodičů, dále o sourozence, zetě, snachu nebo manžela rodiče, a to 
kteréhokoli z manželů. Společnou domácnost tvoří fyzické osoby, které 
spolu prokazatelně trvale žijí a společně uhrazují náklady na své potřeby. 
Doba péče se prokazuje doklady 

Při podání návrhu na zahájení řízení o vydání rozhodnutí o době  
a rozsahu péče žadatel předkládá zejména:  
• doklad prokazující totožnost žadatele, 
• doklad prokazující totožnost osoby, o kterou je/bylo pečováno (občanský 
průkaz, úmrtní list, rodný list dítěte),  
• potvrzení krajské pobočky Úřadu práce prokazující dobu poskytování 
péče a stupeň závislosti nebo potvrzení o délce doby poskytování příspěvku 
při péči o blízkou osobu,  
• doklad prokazující příbuzenský vztah žadatele k osobě, o kterou je 
pečováno (např. rodné listy, z nichž vyplývá vzájemná příbuznost osob, 
oddací listy aj.),  
• v případech, kdy se nejedná o blízkou osobu, je třeba prokázat vedení 
domácnosti žadatele s opečovávanou osobou, např. čestným prohlášením.  

Bližší informace o zápočtu doby péče a konzultace v konkrétní situaci 
poskytnou každý pracovní den pracovníci OSSZ nebo call centra pro 
důchodové pojištění na telefonním čísle 257 062 860. 

       Zdroj: OSSZ 
 

V Bačetíně už pár lidí pěkně vylekal, ale bát se nemusíte 
 

Křižák pruhovaný je i přes svůj výstražný  
a exotický vzhled zcela neškodný pavouk.  
Argiope bruennichi (Scopoli, 1772) - křižák 
pruhovaný 
Čeleď: Araneidae - křižákovití  
Status: běžný druh 
Popis: Velký křižák, samice 12 - 18 mm,  
ale samci pouze 3 - 6 mm. S velmi nápadným 
zbarvením a kresbou. Hlavohruď je pokrytá 
stříbřitými hustými chloupky. Zadeček je žlutý  
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s černými a bílými příčnými pruh. Nohy jsou tmavě pruhované. Nápadný 
vzhled samice slouží k odstrašení predátorů. Samci jsou oproti samici 
drobní a celý hnědě a stříbřitě zbarvení. Je to u nás nezaměnitelný druh. 
Rozšíření: Palearkt - Evropa a Asie. Původně subtropický druh rozšířený  
v Mediteránu, který se začal šířit směrem na sever. 
V ČR hojný druh témeř po celém území. První publikovaný nález křižáka 
pruhovaného na území ČR pochází z roku 1990 z Milovic v okrese 
Nymburk. Od té doby se začal hojně nalézat po celém území, zejména  
v nížinnách. Nyní se vyskytuje i v podhůří a vzácně i v horách do 
nadmořské výšky 900 m n.m. 
Biologie a ekologie: Žije na místech se středně vzrostlou bylinnou vegetací, 
nejhojněji na suchých travinách, najdeme ho však i na podmáčených 
loukách, pobřežní vegetaci či rudeálech. Těsně nad zemí mezi bylinami 
spřádá samice kolovitou síť. Střed vyplétá hustým klikatým pruhem 
pavučiny tzv. stabilimentum, které je nápadné už i z větší vzdálenosti.  
O přesné funkci stabilimenta se vedou spory. V literatuře se uvádí, že má 
za úkol odrážet ultrafialové světlo a lákat hmyz, jinde, že ho pavouk 
používá jako maskování, takže rozhoupe síť a pozorovatel pak vidí neostrý 
tmavý světle pruhovaný obraz, v němž se pavouk zcela ztrácí. Ve dne sedí 
pavouk ve středu sítě a čeká na kořist. V případě vyrušení se obvykle pouští 
a padá na zem. Potravou jsou nejčastěji sarančata a ostatní hmyz.  
Se samcem se pro jeho drobné rozměry a nenápadné zbarvení setkáme jen 
vzácně. Páření probíhá obvykle v červenci. Sameček se k samičce pomalu 
přibližuje, samice je zcela pasivní. Jakmile se samec dostane na síti pod 
samici, sedí pod samicí, začíná samotný akt páření. Po ukončení spojení 
samička často samce sežere. Pokud se samci podaří utéct, zanedlouho  
po páření hyne. Koncem léta (obvykle v srpnu a září) tvoří samice  
v blízkosti sítě 1-3 hnědé soudečkovité kokony, které hlídá. Mláďata  
se líhnou ještě na podzim, ale přes zimu zůstávají v kokonu. Vylézají jaře 
následujícího roku. Mladí křižáci vylézají na vyšší rostliny a vypouštějí  
ze zadečku dlouhá vlákna, pomocí nichž jsou odnášeni větrem a obsazují 
nová území. Křižák pruhovaný je i přes svůj výstražný a exotický vzhled 
zcela neškodný pavouk. 
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Tříkrálová sbírka 2015 
 

čtrnáctý ročník 
Tříkrálová sbírka je největší sbírkovou a dobrovolnickou akcí v České 
republice. Tentokrát se koledníci vydají na pouť za „světlem dobrých 
skutků“ už po čtrnácté a věříme, že jich bude zase mnoho... 
Na Dobrušsku a Opočensku budou koledovat v sobotu 10. ledna 2015. 
Skupiny tří králů doprovázené vedoucím budou sbírat finanční příspěvky 
do úředně zapečetěné kasičky opatřené charitním logem a obdarovávat 
dárce drobnou pozorností. Vedoucí skupinky bude vybaven průkazem 
koledníka. 
Motto Tříkrálové sbírky 2015 již tradičně zní: 

POMOC RODINÁM A LIDEM V NOUZI U NÁS I V ZAHRANIČÍ  
A PODPORA CHARITNÍHO DÍLA 

Konkrétním záměrem Farní charity Dobruška je doplnění nabídky 
zdravotních pomůcek do charitní půjčovny, podpora sociální služby osobní 
asistence, přímá pomoc rodinám v soc. tísni, rodinám s postiženým dítětem 
a podpora aktivit souvisejících s projektem Adopce na dálku.  
 
Po skončení sbírky vám přijdou koledníci v neděli 11. ledna v 17 hod. 
zazpívat na náměstí v Dobrušce a dozvíte se předběžný výsledek sbírky. 
 Děkujeme všem lidem dobré vůle za vlídné přijetí koledníků při 
sbírkách v uplynulých čtrnácti letech a prosíme vás všechny, u koho naši 
koledníci zazvoní v sobotu 10. ledna: Otevřete jim nejen dveře, ale i svá 
srdce a věřte, že přicházejí s upřímným poselstvím a pomáhají tak dobré 
věci. Za vaše finanční příspěvky charitě i sladké maličkosti koledujícím 
dětem předem upřímně děkujeme a přejeme vám do nového roku hodně 
zdraví,  
štěstí a vzájemné lásky! 
Prosíme každého, kdo by se chtěl jakkoli zapojit do organizování  
a realizace sbírky, nechť nás kontaktuje. S vaší pomocí a dobrými nápady 
přinese Tříkrálová sbírka ještě více užitku. 
 

Ing. Jana Poláčková, tel.: 723 539 100, Farní charita Dobruška 
www.dobruska.charita.cz, E-mail: charita.dobruska@seznam.cz 

 
 
 



 
 
 

36

Blíží se doba nákupů a také kapesních krádeží ... 
 
     Jak se blíží doba vánoční, přichází i riziko jak přijít nejen o iluze  
ale bohužel i o peníze a doklady. Každoročně se o tom bohužel mnozí z nás 
přesvědčí. Zopakujme si základní pravidla jak předejít takové události. 
 
Věnujte pozornost svému okolí a v případě, že se na vás někdo tlačí, 
snažte se okamžitě vzdálit. Vyhýbejte se skupinám většího počtu lidí. 
• Svá zavazadla nikdy nespouštějte s očí. Vhodně zvolte zavazadlo  
s několika způsoby uzavření. Svá zavazadla opakovaně pohledem kontrolujte. 
• Tašky nebo batohy, kde máte peníze nebo jiné cennosti nenoste na zádech, 
kam nevidíte. 
• Kabelku noste pokud možno u těla a využívejte různá zapínání  
a zadrhovadla. Kabelky přes rameno mějte vždy uzavřené a pod kontrolou. 
• Peněženku, doklady, mobilní telefony a ostatní cennosti nenechávejte 
navrchu tašek či kabelek. 
• Nosíte-li peníze, platební kartu apod. mimo zavazadlo, ukládejte je do 
vnitřních kapes ošacení, nikoli do zadních kapes kalhot. 
• Osobní doklady a platební kartu nenoste v peněžence a uložte je na jiné 
bezpečné místo. 
• Nemějte při sobě větší finanční hotovost. Hotovost nevybírejte předem,  
ale využijte bankomatů přímo v obchodě. Finance si rozdělte na více 
bezpečných míst. 
• Využívejte možnosti bezhotovostního platebního styku. Čtyřmístné 
identifikační číslo platební karty (PIN) mějte vždy odděleně od samotné 
platební karty. 
• Nezadávejte si u platební karty a mobilního telefonu stejný PIN. 
• Při placení v obchodech nebo vybírání peněz z bankomatů je vhodné  
si všímat svého, okolí, zejména pak zda tuto činnost někdo nepozoruje. 
• Kabelky a tašky nenechávejte v nákupních vozících, ale mějte je stále  
při sobě. 
• Již zaplacené zboží v nákupních košících nenechávejte bez dozoru.  
• Při ukládání zboží do zavazadlového prostoru vozidla mějte své věci, 
zavazadla stále na očích. 
• Odložíte-li své svrchní oblečení a zavazadla, např. ve vlaku, restauracích, 
nenechávejte v nich nikdy žádné cennosti. Snažte se mít své oblečení  
a zavazadla pod kontrolou. 
• V prostředcích MHD nebo v tlačenici noste ruku položenou na zavazadle. 
• Neodkládejte zavazadla, oděvy ani nákup do vozidla, pokud se od něj ještě 
vzdalujete. Auto není trezor!  
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Co dělat, stanete-li se svědkem kapesní krádeže: 
• Pokud kapsáře uvidíte v obchodě či dopravním prostředku, upozorněte na něj 
ostrahu, prodavače či řidiče. 
• Stanete-li se svědky kapesní krádeže, poškozeného varujte. 
• Nelze-li jednání pachatele překazit, oznamte událost co nejrychleji Policii 
ČR, např. na linku tísňového volání 158. Každý svědek může svým včasným 
telefonátem přispět k dopadení pachatele, a to zejména jeho popisem, určením 
směru útěku nebo upřesněním průběhu události. 
• Rozhodnete-li se pachatele zadržet sami, buďte velmi opatrní. Pachatelé 
mohou být agresivní a nebezpeční. Ochrana života a zdraví má vždy přednost 
před majetkovou újmou. 
Stanete-li se přesto obětí kapesního zloděje: 
• V případě odcizení financí, platební karty, dokladů, mobilního telefonu  
se neprodleně obraťte na Policii ČR. 
• V případě odcizení platební karty kontaktujte neprodleně svoji banku  
a platební kartu zablokujte. 
• V případě odcizení mobilního telefonu kontaktujte svého operátora  
a zablokujte SIM kartu. 
• Upamatujte si co nejpřesněji, kde ke krádeži došlo, popř. popis pachatele  
či pachatelů. 
• Ohlášením krádeží dokladů zamezíte případným dalším nepříjemnostem  
se zneužitím dokladů. 

 Zdroj: Policie ČR 
Poranění o pohozenou jehlu 
V posledních letech se stále častěji setkáváme s problémem, kterým jsou 
poranění o pohozené injekční jehly. Tyto injekční jehly odhazují na veřejných 
prostranstvích většinou injekční uživatelé drog a tím bezprostředně ohrožují 
osoby, které se o ně náhodně poraní. O použité injekční jehly se děti obvykle 
poraní při hře na pískovišti či v parcích. 
Opatření, která byste měli udělat při poranění o pohozenou injekční jehlu: 
• bezprostředně po poranění nechte ranku co nejdéle volně krvácet; krvácení 
sníží dávku viru, ranku nemačkejte, 
• po zastavení krvácení ranku důkladně vymyjte vodou a mýdlem a ošetřete 
desinfekčním roztokem - nejlépe Jodisolem nebo 0,2% Persterilem, tyto 
roztoky mají antiseptický a protivirový účinek,  
• co nejdříve vyhledejte praktického lékaře, lékaře hygienické stanice nebo se 
přímo obraťte na nejbližší infekční oddělení nemocnice s poliklinikou. 
Všeobecná opatření při nálezu pohozené injekční jehly nebo stříkačky: 
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• objevíte-li někde pohozenou použitou injekční jehlu nebo stříkačku, zásadně 
se jí nedotýkejte a nález okamžitě oznamte Policii ČR na linku tísňového 
volání 158 nebo Městské policii na linku tísňového volání 156, jenž zabezpečí 
jejich bezpečnou likvidaci prostřednictvím vyškolených osob, 
• s použitými injekčními jehlami a stříkačkami se manipuluje pouze pomocí 
vhodného nástroje, např. pinzety nebo kleští, a poté se ukládají do pevného 
obalu s uzávěrem, 
• použité injekční jehly a stříkačky se likvidují jako nebezpečný infekční odpad 
a neměly by se dostat na volně přístupná prostranství. 
 
Něco pro pobavení 
 

     Den spokojeného psa (aneb poznáváte toho svého?) 
6.30 Budíček! Vstávej, vstávej! Tam venku je krásná jinovatka! Jak to,  
že tak dlouho spíš! Vstávej! Že neslyšíš! Musím začít kňučet, to tě 
spolehlivě zvedne z postele. Loužičky utíráš nerad. 
6.45 Ty jsi vstal! To je supééér! Miluju tě! Miluju tě! Miluju tě! 
7.00 Vodítko! Frisbíčko! Míček! A ne abys zapomněl na piškoty... Dělej! 
Jdeme! Jo! Jo! Jo! Jo! Jo! Auuu... Kdo nechal ten koš za dveřma? Já že 
jsem splašenej? Já?! 
Následuje hodina, kdy si nadšený pes užívá lítání, očuchávání, aportování  
a válení v hlubokém, polozamrzlém blátě, zatímco poloprobuzený pán 
trénuje hody do dálky, přičemž sbírá do pytlíků psí hovínka. 
8.05 Do vany?! To snad nemyslíš vážně! Vždyť jsem tam byl minulý 
týden! Tak chcíplá ryba tak krásně voněla... Nééé - tys to všechno umyl! 
8.15 Zase granule? 
8.30 Ty už jdeš? Vždyť jsme si sotva začali hrát. Počkej ještě chvilku! 
Nechoď! Miluju tě! Miluju tě! Miluju tě! 
Následujících 9 hodin stráví páníček usilovnou prací a pejsek teskněním.  
V jeho rámci vytahá z koše na prádlo všechny pánečkovy krásně voňavé 
ponožky a strategicky je umístí po celém bytě, pokusí se štěkáním přes 
okno na dálku ulovit sousedovu kočku, přičemž převrátí květináč na okně  
a rozhrabe hlínu z něj po koberci v obýváku, sežere ty granule, vypije kus 
vody a zbytek rozšlape s hlínou do krásného bahýnka. Okolo půl čtvrté 
odpoledne to nemůže vydržet, protože najisto ví, že páníček se už nikdy 
nevrátí. Zahájí proto hodinovou smuteční tryznu nepřetržitého vytí, kterou 
sousedé ocení hlasitým bušením na dveře. 
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18.45 Ty ses vrátil! Nezahynul jsi! Miluju tě! Miluju tě! Miluju tě! 
18.46 Já za nic nemůžu! Bál jsem se, že se nevrátíš, tak jsem se zkusil 
prokousat skrz dveře, no... Přece bys nechtěl, abych zahynul hlady!  
A tu sousedovic kočku jsem pořádně vyděsil, počkej, až ji jednou dostanu 
do drápů! Jo, to skvělý bláto jsem vyrobil na koberci já! Ty se zlobíš? Ty se 
vážně zlobíš. Pouštíš na mě hrůzu. Já jsem tak nešťastný! Až jsem se z toho 
počural... Proč sedíš na podlaze a pláčeš? Tobě je taky smutno? To přejde... 
Pojď půjdeme ven! 
19.00 Vodítko! Frisbíčko! Míček! Jdeme! Jo! Jo! Jo! Jo! Jo! Miluju tě! 
Miluju tě! Miluju tě! 
Další doba je stejná jako ta ráno, akorát trvá o něco déle. Blíží se devátá 
večerní hodina, páneček douklidil a padá únavou, odpočinutý a krásně 
vyběhaný pejsek se k němu spokojeně tulí. Zase jeden krásný den za námi!   

Zdroj: Centrum.cz 
 
Společenská kronika 
 

 
Vítáme v obci nového občánka 
 
Stala se jím Šárka Kolomazníková.  
Malá princezna přináší radost rodičům 
Andree a Alešovi Kolomazníkovým. 
 

 
Vše nejlepší našim jubilantům 
 

Své životní jubileum do konce roku 2014 oslavili: 
pan Josef Klekner 
pan Josef Štach 
paní Anna Blikarová 
pan Josef Marek 
paní Anna Andršová 
paní Kateřina Syrová 
pan Bohuslav Klika 
paní Olga Popová 
pan Ladislav Knoulich 
pan Miroslav Majc    

Jmenovaný přejme hodně zdraví, štěstí a životního elánu! 
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Navždy nás opustil 
 

Po těžké nemoci nás na vždy opustil pan Václav Novák.  
Čest jeho památce. 
 

 
 

Zastupitelé a pracovníci Obecního úřadu Bačetín Vám 
přejí mnoho, štěstí, zdraví a radosti v roce 2015. 

 

Reklama 
 

Nově vyhrazujeme tento prostor zpravodaje pro umístění reklamy 
 

 
 
 
 
 

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat 
postoje vydavatele!!!  

 

Bačetínský zpravodaj vydává Obecní úřad Bačetín 
Telefon: 494 665 607, Fax: 494 665 607 
E-mail: ou@bacetin.cz, www.bacetin.cz 
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